
فقدان توان مدیریت بحران

کالپوشی ها به »خسارت سیل« عادت کرده اند

نزدیک به دو دهه اســت که سیلاب از اواخر شهریورماه تا پایان زمستان 
در بخش کالپوش شهرســتان میامی خسارات برجای می گذارد و کسی هم 

جلودار آن نیست.
کالپوش شــرقی ترین نقطه استان سمنان است مکانی که هنوز هم در آن 
به واسطه بارندگی و رطوبت بالا و شرایط اقلیمی که دارد، کشت دیم جریان 
داشــته و تنها ۲۰ دقیقه به لحاظ رانندگی با گالیکش استان گلستان فاصله 
دارد.کالپوش از یک سو به خراسان شمالی و از سوی دیگر به گلستان مرتبط 
اســت و یکی از بزرگترین بخش های استان سمنان نیز محسوب می شود که 

مرکز آن شهر رضوان است. 
این منطقه به واســطه اقلیم همیشــه سردســیر و پر بارش است و هیچ 
قرابتی به اقلیم خشک و گرم استان سمنان ندارد و همین امر سبب شده تا 
همه ساله شرایط جغرافیایی و اقلیمی پیش آمده در این بخش، با دیگر نقاط 
اســتان سمنان متفاوت باشد. البته روی دیگر سکه هم نعمات این بارش ها و 
رطوبت فراوان و اقلیم ویژه است که باعث شده کشاورزی و دامپروری در این 
بخش رونق داشته باشد هرچند در سال های اخیر دامداری نیز مانند گذشته، 

مورد اقبال قرار نمی گیرد.
کالپوشــی ها اما هر قدر از این اقلیم ویژه ســود برده باشند، از مخاطرات 
طبیعــی مانند رانش زمین و بارش تگرگ و بروز ســیل، خســارت دیده اند 
ســیلاب هایی که پیرمردهای کالپوشی از آن خاطره ای ندارند و برخی بر این 
عقیده هستند که ماحصل دستکاری طبیعت و در همین دو دهه اخیر است.
شــگفت آور اینکــه در همین بازه زمانی تهیه گزارش باز هم یک ســیل در 

کالپوش رخ داد! 
سیلابی که شــامگاه بیست و چهارم شــهریورماه در رضوان رخ داد و به 
برخی زیرساخت ها آســیب های جزئی رساند هر چند شدت آن چندان زیاد 
نبود اما مشکل اینجا است که کمترین باران در رضوان به بزرگترین سیلاب ها 
بدل می شــود.تیتر یکی از رسانه ها در سال ۹۲ بســیار قابل توجه است که 
می نویســد: سیلاب کالپوش ۱۲ ساله شد و دریغ از تصمیم سازی مسئولان 
در قبال این موضوع؛ و این امر نشــان می دهد که بروز سیلاب ها در کالپوش 

به ابتدای دهه ۸۰ خورشیدی برمی گردد.
به عبارت دیگر دو دهه اســت که کالپوش ســیل می آید، مزارع مردم را 
تخریب می کند، به زیرساخت ها آسیب می رساند و باز تا سال آینده فروکش 
می کند و مجدداً مأموریت تخریبی خود را در ســال بعد به اجرا در می آورد 
مشــخص است که دولت ها آمده و رفته اند و کســی برای جلوگیری از بروز 
خســارات در کالپوش کاری نکرده است.ماجرای ســیلاب ها دو سال قبل با 
مرگ یک بانوی رضوانی به مرحله ای جدید ورود کرد، مردم معترض شــدند 
که چرا اقدامی صورت نمی گیرد و در نهایت دســتور ویژه اســتاندار سمنان 
سبب شد تا معاون عمرانی استانداری به موضوع ورود جدی داشته باشد.قرار 
است در رضوان چند اقدام صورت گیرد تا شاهد کاهش بروز خسارات باشیم. 
محمد حمیدی معاون عمرانی استاندار سمنان امسال اعلام کرد که مصوباتی 
برای جلوگیری از بروز خسارات در رضوان انجام شده و به اجرا خواهد رسید.
معاون عمرانی اســتاندار ســمنان در گفتگو با خبرنگار مهر، ضمن بیان 
اینکه احداث و طراحی خیابان جدید در خط القعر مسیر روان آب ها از جمله 
مصوبات نشســت جلوگیری از بروز خسارات سیلاب ها در شهر رضوان بوده 
اســت گفت: طرح هدایت آب های سطحی شهر رضوان دیگر موضوعی است 

که به تصویب رسیده است.
محمد حمیدی اعلام کرد متأســفانه خیابان اصلی شــهر رضوان در خط 
القعر مســیر مســیل قرار دارد و در نتیجه بارندگی ها در این منطقه ســبب 
بروز سیلاب می شود لذا باید تصمیمی برای این منطقه گرفته شود تا شاهد 
تکرار این حوادث نباشیم همچنین آب منطقه ای سمنان نیز موظف شده که 
مطالعات جریانات ســطحی و حوزه آبخیز مسیر گیو شهریار که از مطالبات 
جدی مردم منطقه نیز محســوب می شود را انجام دهد.وی فروردین امسال 
اعلام کرده بود که تصمیم بر آن شــد که در دو مســیر مذکور یعنی احداث 
خیابان جدید و آبخیز گیو شــهریار، پروژه هایی انجام شــود تا بســیاری از 
مشکلات منطقه گرفته شــود و بتوانیم جلوی سیلاب های مشابه را بگیریم 

موضوعی که به گفته شهروندان رضوان هنوز صورت نگرفته است.
محمد حسن کریمی ساکن کالپوش و کسی که در جریان مطالعات زمین 
شناختی منطقه قرار دارد اما در گفتگو با خبرنگار مهر، بیان کرد: سیلاب در 
گذشته نیز بوده اما هدایت می شد و آسیبی به منطقه نمی رساند از زمانی که 
انسان با دســتکاری طبیعت، قطع درختان، کشت در شیب ها و... جغرافیای 
منطقه کالپوش را عوض کرد، شرایط هم تغییر کرد.کریمی با بیان اینکه در 
رضوان همین حالا تمام درختان مشــرف به شهر و فضای سبز در ارتفاعات 
و شــیب های مشرف نابود و به زمین کشــاورزی بدل شده است، افزود: هیچ 
پوششی در رضوان برای اینکه جلوی حرکت سیلاب گرفته شود، وجود ندارد 
از سوی دیگر طراحی شهر نیز اشتباه بوده و کمک می کند که سیلاب بیشتر 
سرعت بگیرد. وی با بیان اینکه شهر رضوان به لحاظ طراحی به گونه ای است 
که وقتی ســیلاب ها از شــیب پایین می آیند در یک جا جمع شده و در یک 
مسیر پرشــیب روان می شود در نتیجه سرعت گرفته و به اصطلاح، می دود، 
تاکید کرد: به عبارت دیگر باید گفت عوامل انسانی سیلاب را تشدید و تسریع 

کرده است.
بــه گزارش مهر، این آگاه به مســائل بخش کالپوش بــا بیان اینکه دوم 
نکته ای که در کالپوش دیده می شــود، سوراخ ســوراخ شدن زمین به دلیل 
حفر هزاران چاه بی منطق است، گفت: هر کس هر جا رسیده چاهی را حفر 
کرده در نتیجه زمین مستعد نشست است وقتی زمین مستعد نشست شود و 
آبی وجود نداشته باشد، خاک سست می شود و از خاک سست هم نمی توان 
انتظار داشــت که جلوی ســیلاب را بگیرد.کریمی با بیــان اینکه اگر بانوی 
رضوانی پارسال در سیلاب کشته نمی شد هیچ وقت مسئولان حتی جلسات 
هم برگزار نمی کردند، افزود: مشکل اینجا است که دو دهه است این سیل ها 
می آید و می رود و هنوز هیچ اقدامی برای آن نشده است و این نشان می دهد 

که مسئولان توانی برای مقابله با این رویداد ندارند.
وی با اشــاره به راهکار بیان کرد: بهترین راهکار این است که مسئولان ما 
ابتدا بپذیرند که در مدیریت موضوع ناتوان هستند زیر دو دهه فرصت داشتند 
که کاری کنند و نکردند و در ثانی از شــهرهایی که شــرایط مشابه را از سر 
گذرانده اند مانند شهرهای شمالی و جنوبی کمک بگیرند تا آنها بیایند و برای 

ما کاری را صورت دهند تا بتوانیم جلوی سیلاب ها را بگیریم.
یک کارشــناس منابع طبیعی اما بر این عقیده اســت که همین حالا هم 
برای جلوگیری از بروز ســیلاب ها دیر نیست و راهکار بیولوژیک آن، کاشت 
درختان مقاوم و متناســب با اقلیم کالپوش اســت تا بتوانیم خاک را تثبیت 

کرده و جلوی بروز سیلاب ها را بگیریم
محسن عزیزی با بیان اینکه راهکارهای بیولوژیک سهل ترین و ارزان ترین 
راهکارهای مقابله با سیلاب هستند، تاکید کرد: برای اقدامات عاجل هم باید 
سیل بندهایی را در رضوان ایجاد کرد زیرا کمترین باران در کوتاه ترین زمانی 
در رضوان به سیل بدل می شود. وی با بیان اینکه مشکل از ترک فعل منابع 
طبیعی است که در این یکی دو دهه اجازه داده هر کس هر درختی را قطع 
و جای آن کشاورزی کند و کســی هم با این موضوعات مقابله نکرده است، 

افزود: نابودی اراضی طبیعی سبب بروز چنین وقایعی شده است.
قدر مســلم اینکه ســه نوع ترک فعل در رضوان کالپوش رخ داده اســت 
نخست از سوی منابع طبیعی در دو دهه اخیر که چشم روی تخریب درختان 
و خاک و منابع طبیعی و... بســته اســت ترک فعل دوم از سوی مسئولانی 
است که هیچ کاری را در این دو دهه برای هدایت سیلاب ها و دور کردن آن 
از بخش های مسکونی نتوانسته اند کنند و ترک فعل سوم از سوی مردم بومی 

است که در حفظ میراث طبیعی نتوانسته اند به خوبی عمل کنند.

سمنان

تشکیل بیش از ۴ هزار پرونده تخلف 
در آذربایجان غربی

گروه شهرستانها - رضاایمانپور: سرپرست اداره کل 
صنعت، معدن وتجارت استان آذربایجان غربی اظهار کرد: 
از ابتدا تا پایان مردادماه ســال جاری تعــداد ۴ هزار و ۹ 

پرونده تخلف در استان تشکیل شده است.
صابر پرنیان سرپرست اداره کل صنعت، معدن وتجارت 
استان آذربایجان غربی اظهار کرد: از ابتدا تا پایان مردادماه 
سال جاری تعداد ۴ هزار و ۹ پرونده تخلف در استان تشکیل 
شده است.وی با اعلام این خبر که در تشکیل پرونده های 
تخلف نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۱۳ درصد 
رشد داشــته ایم عنوان کرد: از ابتدا تا پایان مردادماه سال 
جاری ارزش ریالی پرونده های تخلفات صنفی و غیرصنفی 

به ۱۲ هزار و ۶۹۴ میلیارد ریال رسیده است.
پرنیان اعلام کرد: در راستای حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان و نظارت بر عملکرد واحدهای صنفی و غیرصنفی 
استان از ابتدا تا پایان مردادماه سال جاری ۲۷ هزار و ۳۳۹ 
مورد بازرســی از این واحدها به عمل آمده است که از این 
تعداد ۹ هزار و ۸۷۹ مورد مربوط به بازرســی از واحدهای 
تولیدی و صنعتی، ۲ هزار و ۶۶۱ مورد مربوط به واحدهای 
خدماتــی و مابقی مربوط به بازرســی از واحدهای صنفی 
می باشد.وی با اشــاره به اینکه در ۵ماهه گذشته تعداد ۴ 
هزار و ۲۰۰ فقره پرونده تخلف جهت رســیدگی و صدور 
رای نهایی به تعزیــرات حکومتی ارســال گردیده اظهار 
داشت: در همین بازه زمانی بازرسی های انجام شده منتج 
به تشکیل ۴ هزار و ۹ فقره پرونده تخلفات صنفی به ارزش 
نزدیک به ۱۲ هزار و ۶۹۴ میلیارد ریال شده است که جهت 
بررسی و رســیدگی بیشتر به مرجع رسیدگی به تخلفات 

اقتصادی، صنفی و بهداشتی ارسال شده است.
پرنیان با بیــان این مطلب که تعــداد ۱۰هزار و ۳۹۱ 
شــکایت از طریق سامانه ۱۲۴ در بازه زمانی ۵ ماه نخست 
ســال بصورت تماس تلفنی، صندوق صوتی و حضوری به 
صمت اســتان واصل گردیده خاطرنشان کرد: از این تعداد 
۳ هزار و ۲۴۳ شــکایت مربوط به اداره کل صمت استان 
و قابل رســیدگی بوده که پیگیری های لازم صورت گرفته 
و نتایج بازرســی ها به افراد اعلام گردیده است.وی افزود: 
بیشترین میزان شکایات دریافتی به ترتیب اولویت در حوزه 
مواد غذایی و پروتئینــی، آرد و نان، خودرو، لوازم خانگی 
و خدماتی بوده است.سرپرســت اداره کل صنعت، معدن و 
تجارت آذربایجان غربی در خصوص تشــکیل پرونده های 
ارزی گفت: در بازه زمانی پنج ماهه سال ۱۴۰۳ تعداد ۱۹۵ 
پرونده تخلف در حوزه ارزی به ارزش ۷هزار و ۷۲۳ میلیارد 

ریال تشکیل گردیده است.

دومین رویداد رسانه ای استان بوشهر
 با حمایت شرکت پتروشیمی پارس 

برگزار شد
گروه شهرستانها – صبا کرمپورنیا: دومین رویداد 
رســانه ی اســتان بوشــهر با برگزاری اختتامیه و معرفی 
برترین های بخش های مختلف از سوی هیات داوران به کار 

خود پایان  داد.
دومین رویداد رســانه ای استان بوشهر به همت پایگاه 
تحلیلی خبری آوای بوشــهر و همــکاری خانه مطبوعات 
اســتان و حمایت شرکت پتروشیمی پارس از دو ماه پیش 
و با انتشــار فراخوان شــرکت در رویداد شروع بکار کرد و 
در تاریخ ۱۳ و ۱۴ شــهریور ماه به مدت دو روز در شــهر 
جم برگزار شــد. فرماندار جم، محمد جواد حق شــناس 
با حضور در این مراســم ضمن تشــکر ویژه از مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی پارس در حمایت از برگزاری این رویداد 
رســانه ای مهم، این اقدام را موجب شکوفایی استعدادهای 
رسانه ای استان بوشــهر قلمداد کرد. این رویداد با حضور 
۲۰۰ نفر از خبرنگاران استان بوشهر در کارگاه های آموزشی 
و نزدیک به ۳۰۰ اثر در بخش های تیتر ، عکس ، یادداشت، 
گزارش، موشــن گرافی و کلیپ و بخش ویژه گردشگری 
برگزار و پس از بررســی هیات داوران ســرکار خانم الهام 
بهروزی و مریم ســلیمی و آقایان علی هوشــمند، سجاد 
بهزادی، مهرداد خدیر و رضا غبیشــاوی، ۳۰ اثر به عنوان 
برتر انتخاب و معرفی شــد.این رویداد رســانه ای علاوه بر 
داوری آثار و معرفی برترین ها، بنا به درخواســت رسانه ها، 
کارگاه هــای آموزشــی در دو روز و در نوبت صبح و عصر 
با حضور دکتر یونس شــکرخواه پدر روزنامه نگاری آنلاین 
ایران، فریدون صدیقی، دکتر مریم سلیمی، رضا غبیشاوی 
و مهرداد خدیر از مدرســان تراز اول کشور و عضو شورای 
ســردبیری عصر ایران برگزار شد که استقبال بسیار خوب 
خبرنگاران استان بوشــهر را هم به همراه داشت.در پایان 
این مراسم با اهداء لوح سپاس از مدیرعامل و ریس روابط 
عمومی شرکت پتروشیمی پارس تقدیر و تشکر بعمل آمد.

مترو شیراز در هفته اول مهرماه 
رایگان است

سرپرســت ســازمان حمل ونقل ریلی شهرداری شیراز 
گفت: بر اساس مصوبه شورای اسلامی شهر، خدمات رسانی 
مترو از اول تا هفتم مهرماه هرسال به مناسبت فرارسیدن 

سال تحصیلی جدید رایگان است.
علی کلانتری با اعلام این خبر اظهار کرد: با شروع سال 
تحصیلی جدید پیش بینی می شود که روزانه ۱۲۰ هزار نفر 
مســافر در خط یک با ۱۳ رام قطار و در خط ۲ با یک رام 
قطار از مترو شــیراز اســتفاده کنند. به گزارش ایسنا و به 
نقل از روابط عمومی شهرداری شیراز، وی گفت: بر اساس 
مصوبه شورای اسلامی شهر، خدمات رسانی مترو از اول تا 
هفتم مهرماه هرسال به مناسبت فرارسیدن سال تحصیلی 

جدید رایگان است.

وجود ۳۵ قنات وقفی 
در خراسان شمالی

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراســان شمالی از وجود 
۳۵ رشته قنات وقفی در این استان خبر داد.

حجت الاســلام آســوده در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ 
به این پرســش که میزان آب وقفــی در این قنات ها چه 
میزان است؟ اظهار کرد: میزان آبی که قنات های وقف شده 
می دهند، برآورد نشــده است چون تعدادی از این قنات ها 
مشــترک با سایر افراد هستند که آن ها نیز مالک هستند.

وی گفت: به دنبال آن هســتیم که اطلاعات این قنات ها را 
به روزرسانی کنیم که در این صورت، میزان آب دهی آن ها 
نیز مشخص می شود.آسوده با اشاره به اینکه این اداره کل 
سرمایه گذاری هایی را در حوزه وقف انجام داده و اکنون به 
نتیجه رسیده است، بیان کرد: ایجاد باغ انگور ۱۰ هکتاری 
یکی از این سرمایه گذاری هاست که به نتیجه رسیده است.

آذربایجان غربی

بوشهر

فارس

خراسان شمالی
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معاون حفاظت و بهره برداری شرکت 
گفت:  شرقی  آذربایجان  منطقه ای  آب 
بر اساس گزارش های جدید این استان 
با چالش جدی فرونشست زمین مواجه 

است.
رئیســی معاون حفاظــت و بهره برداری 
شــرکت آب منطقه ای آذربایجان شــرقی 
گفت: آذربایجان شرقی یکی از مناطق مهم 
کشــاورزی و اقتصادی ایران در ســال های 
اخیر با پدیده فرونشست زمین که بیشتر به 
دلیل برداشت بی رویه از منابع آب زیرزمینی 
رخ می دهد روبرو شــده اســت. وی گفت: 
این پدیــده در صورت عدم کنترل می تواند 
پیامد های گســترده ای بر زیرســاخت های 
اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی استان 

داشته باشد.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای آذربایجان شرقی خاطرنشان کرد: 
طبق گزارش های موجود شهرستان مرند با 
۱۸.۹ سانتی متر فرونشست در سال بالاترین 
میزان را در اســتان به خود اختصاص داده 
است و این میزان از فرونشست نشان دهنده 
وضعیت بحرانی منابــع آبی در این منطقه 
اســت.وی ادامه داد: شهرستان ایلخچی با 
۱۲.۲ سانتی متر و شبستر با ۱۰.۸ سانتی متر 
در جایگاه های دوم و سوم از نظر فرونشست 

زمین قرار دارند.
رئیســی افزود: سایر مناطق استان نیز با 
درجات مختلفی از فرونشست روبرو هستند 
برای مثال ورزقان با ۷.۱ سانتی متر، آذرشهر 
با ۶.۸ ســانتی متر و تسوج با ۶.۶ سانتی متر 
با مشــکل فرونشست زمین مواجه هستند. 

وی بیان کرد: در این میان شهرستان اهر با 
۳.۵ سانتی متر کمترین میزان فرونشست را 
دارد، اما این میزان نیز نشان دهنده تاثیرات 
بلندمدت برداشت بی رویه از منابع آبی است.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، 
رئیسی با بیان اینکه برداشت مازاد بر پروانه 
چاه های کشــاورزی دلیل عمــده افزایش 
اســت گفت:  زیرزمینی  ناترازی آب هــای 
این داده ها بر ضــرورت مدیریت منابع آبی 
اســتان تاکید می کند و راهکار هایی مانند 
اصلاح الگوی مصرف آب، اجرای طرح های 

آبیاری مدرن در کشــاورزی و جلوگیری از 
حفاری های غیرمجاز می تواند از گســترش 
ایــن پدیده جلوگیری کند.وی یادآورشــد: 
کارشناســان هشــدار می دهند کــه ادامه 
وضعیــت کنونی ممکن اســت به تخریب 
زیرســاخت ها، کاهش ســطح کشاورزی و 
حتی مهاجرت گســترده ســاکنان مناطق 

آسیب دیده منجر شود.
رئیســی با اشــاره به چالش های موجود 
افزود: فرونشست زمین در آذربایجان شرقی 
یک تهدید جــدی برای آینــده اقتصادی 

و زیســت محیطی استان به شــمار می رود 
ایلخچی و  به ویژه شهرســتان های مرنــد، 
شبستر که بیشــترین تاثیر را از این بحران 
دریافت کرده اند نیازمنــد توجه و اقدامات 

فوری هستند.
وی تاکید کــرد: مدیریت صحیح منابع 
آبــی، بهبــود زیرســاخت های آبیــاری و 
آگاهی بخشــی عمومی می تواند از گسترش 
ایــن بحــران جلوگیری کند و زمینه ســاز 
پایداری زیســت محیطی و اقتصادی در این 

منطقه باشد.

مدیــرکل حفاظت محیط زیســت 
اداره کل محیط  قطعا  قم گفت:  استان 
زیست استان قم علیه آتش سوزی در 
شهرداری  ساختمانی  نخاله های  سایت 
و جرم مشــهودی که به وقوع پیوسته 

است، شکایت خواهد کرد.
محمدحســین بازگیــر در گفت وگویی 
خبری با اشــاره به وقوع آتش ســوزی در 
ســایت نخاله های ســاختمانی شــهرداری 
گفت: این آتش سوزی گسترده در محدوده 

معدن شــادقلی خان که ناشــی از سوختن 
لاستیک های فرسوده خودرو بود، یک فاجعه 
زیست محیطی است که متأسفانه به دلیل 
غفلت و بی توجهی مســئولان شــهرداری 
نسبت به این سایت پسماند به وقوع پیوسته 

است.
وی با اشــاره به حضور کارگران افغانی و 
تخلیه انواع دیگر پسماندها حتی لجن های 
اسیدی در این سایت که تخلف قطعی است، 
تصریح کرد: در رابطه با عمدی یا غیرعمدی 

بودن آتش سوزی در این سایت، کارشناسان 
امر باید نظر خود را ارائه دهند، اما سوختن 
لاســتیک خودرو بدون مواد محترقه اولیه 

امکان پذیر نیست.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
افزود: در این سایت بیش از ۳ هزار لاستیک 
خــودرو در محلی به دور از دســترس آتش 
نشــانان در حال ســوختن بود و با توجه به 
سابقه آتش زدن پسماندها و وضعیت محل، 
علت آتش ســوزی و احتمال بســیار جدی 
عمدی بــودن آن باید مــورد پیگیری قرار 
بگیرد.وی با بیان اینکه متأســفانه لاستیک 
ســوزی جهت استحصال ســیم های فلزی 
درون آن رواج بیشــتری پیدا کرده اســت، 
اظهار کرد: ســوزاندن لاســتیک و هر نوع 
پســماند دیگر حتی سرشاخه های درختان 
در بوستان های شهری، بر اساس ماده ۶۸۸ 
قانون مجازات اسلامی، ماده ۲۰ قانون هوای 
پاک و ماده ۳۰ آیین نامه مدیریت پسماند، 

جرم محسوب می شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی 
اداره کل حفاظت محیط زیست قم، بازگیر 
با بیان اینکه ســوزاندن پســماندها به ویژه 
لاستیک خودروها باعث آلودگی شدید آب، 
خاک و هوا می شود و ترکیبات منتشر شده از 
آن به شدت سمی و سرطان زا است، تصریح 
کرد: قطعا این اداره کل علیه آتش سوزی در 
سایت نخاله های ساختمانی شهرداری و جرم 
مشهودی که به وقوع پیوسته است، شکایت 

خواهد کرد.
وی در پایــان بــر ضرورت ســاماندهی 
وضعیت پسماندها در استان قم و پیشگیری 
از اینگونه تخلفات زیست محیطی تأکید کرد 
و گفت: از تمامی همشهریان و دستگاه های 
اجرایی به ویژه صدا و سیما و سایر رسانه ها 
درخواســت می کنیم جهت مقابله با بحران 
جدی پسماندســوزی در قم با این اداره کل 

همراهی و مشارکت داشته باشند.

گروه شهرســتانها: عملیات کشت 
نیشکر در سطح یک هزار و ۵۰۰ هکتار 
از مزارع شرکت کشت و صنعت نیشکر 

هفت تپه آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توسعه 
نیشــکر و صنایــع جانبــی، ایــن عملیات 
کشــاورزی، طبق روال هرساله، از مردادماه 
شروع می شــود و تا پایان شهریورماه ادامه 
دارد. در این بازه زمانی، کشــت نیشــکر به 
دلیل گرمای هوای خوزستان، از ساعت پنج 
صبح شــروع و تا ســاعت ۱۰ ادامه می یابد.

مدیرعامل شرکت توســعه نیشکر و صنایع 
جانبــی، در گفتگویی، ضمــن قدردانی از 
تلاش های کارگران هفت تپه، اعلام کرد که 
با کشت امسال، سطح ســبز مزارع نیشکر 
به بیــش از ۱۰ هزار هکتار افزایش می یابد؛ 
این میزان سطح ســبز، زمینه ساز دستیابی 
به ظرفیت اســمی تولید شکر در این واحد 

نیشکری است.
دکتر عبدعلی ناصری در ادامه با اشــاره 
به وضعیت مطلوب رشــد نی ها و تمهیدات 
اندیشــیده شــده برای افزایش بهره وری، از 

برنامه ریــزی برای مکانیزه کردن بخشــی از 
عملیات »برداشت« نیشــکر هفت تپه خبر 
داد. ایــن اقدام، عــلاوه بر تســریع فرایند 
برداشــت، امکان اتمام هم زمان آن با سایر 
واحدهای نیشکری را فراهم خواهد کرد.وی 
همچنین افزود، برای افزایش بهره وری، طبق 
برنامه ریزی های انجام شــده، با شروع فصل 
برداشــت، بخشــی از نی های برداشتی این 
واحد نیشکری به پنج کشت و صنعت دیگر 
منتقل خواهد شد تا عملیات استحصال شکر 
نیز به صورت هم زمان به اتمام برسد.بر اساس 
این گزارش، در سال زراعی گذشته، بخشی 
از نی های برداشتی هفت تپه برای استحصال 
شکر به کشت و صنعت دهخدا منتقل شد و 
از امسال نیز این نی ها به پنج کشت و صنعت 

منتقل می شود.
بــا آغاز فصل کشــت نیشــکر، علیرضا 
دورباشــی زاده، مدیرعامل کشــت و صنعت 
هفت تپــه نیز با حضور میدانــی در مزارع و 
گفت وگوی مستقیم با کارگران، از نزدیک بر 
روند کشت نظارت کرد. علیرضا دورباشی زاده 
با اشــاره به اهمیت این عملیات کشاورزی، 

بر ضرورت مدیریت دقیق و پایش مســتمر 
مــزارع برای تضمیــن پایــداری و افزایش 
محصول تأکیــد کرد. مدیرعامل شــرکت 
هفت تپه با اشاره به برداشت نیشکر از اوایل 
آبان ماه امسال، از پیش بینی تولید ۷۰۰ هزار 
تنُ نیشکر خبر داد و افزود: با اتخاذ تدابیری 
مانند مکانیزه کردن بخشی از فرایند برداشت 
و انتقال به موقع نیشــکر به سایر واحدهای 

نیشکری، شــاهد افزایش چشمگیر تولید و 
قابل توجه سودآوری شرکت خواهیم  بهبود 
به صورت دستی  بود.کشــت قلمه ها عمدتاً 
اســت؛ درعین حال، اخیراً نیز دستگاهی به 
نام »کارنده نیشکر« طراحی و ساخته شده 
که پس از پشــت سر گذاشتن مراحل اولیه 
آزمایشی، حرکت صنعت نیشکر را به سمت 

کشت کاملًا ماشینی تسهیل خواهد کرد.

عدم شــناخت محیــط و خطرات 
احتمالی در طبیعت گردی همواره باعث 
بروز حوادث و تلخ کامی مســافران و 

گردشگران شده است.
اســتان گلســتان به دلیل تنوع اقلیمی 
فــراوان و وجود جنگل هــای هیرکانی، تپه 
ماهورهای چشــم نواز و آبشــارهای متنوع 
میزبان مسافران و طبیعت گردانی است که از 
نقاط مختلف به این سرزمین وارد می شوند.

یکی از جذاب ترین نقاط استان، آبشارهایی 
است که در دل جنگل های انبوه قرارگرفته و 
به دلیل نزدیک بودن با شهر و روستا امکان 
سکونت های چندین ساعته را برای خانواده 

فراهم می کند.
آبشــارها و چشــمه هایی که طی ۶ ماه 

نخســت هرسال بلای جان بســیاری شده 
و خاطرات تلخــی را برای خانواده ها برجای 

گذاشته است.
طبق اعــلام مرکز فوریت های پزشــکی 
استان امسال در این بازه سه نفر تنها در سه 
نقطه گردشــگری جان خود را از دست داده 
و سه نفر دیگر هم با آسیب های جدی روانه 

مراکز درمانی شده اند.
این نقاط گلســتان بــه دلایل گوناگونی 
بلاتکلیف مسئولیتی در ایمن سازی محوطه 
و ساخت امکانات رفاهی، گردشگری است، 
به طوری که دادستان بخش لوه شهرستان 
گالیکش پس از ســقوط از ارتفــاع یکی از 
مسافران آبشــار لوه دســتور انسداد مسیر 
دسترســی را تا رفع خطر صــادر کرد و یا 

صدور دستور قضائی دادستانی رامیان مبنی 
بر حصار کشــی محوطه خطرســاز آبشار و 

چشمه این شهرستان را شاهد بوده ایم.
آبشــارهایی که بیشــترین حــوادث را 
تاکنون داشــته اند همچنان در انتظار تدبیر 
برای جذب گردشــگر و حفظ جان اوست و 
مردمی که با وجود برخی علائم هشداری اعم 
از عدم شــنا و پرش در منطقه همچنان به 
دنبال تخلیه هیجانات خود در منظر دیگران 
هستند.باید دید این سوگواره را چه کسی به 
اتمام می رساند تا دیگر هیچ حادثه تلخی از 
طبیعت زیبای استان گلستان به گوش نرسد.
بر اســاس گزارشــات مردمی و مراجع 
ذیصلاح آبشارهای شیرآباد شهرستان رامیان 
و لوه شهرستان گالیکش و چشمه گل رامیان 
بیشترین حادثه را همواره داشته که مستلزم 

ورود جدی مسئولان امر است.
مدیــرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
گلستان گفت: منطقه جنگلی شیرآباد شهر 
خان ببین از سال ۱۳۹۷ بر اساس قراردادی 
۱۵ ســاله به شــهرداری این شــهر واگذار 
شده اســت.وی افزود: بر اساس این قرارداد 
بهره بــرداری، حفاظت و توســعه منطقه به 
مســاحت ۱۶۲ هکتار در اختیار شهرداری 

قرار دارد.
حمید سلامتی با بیان اینکه چهار آبشار 

پرحادثــه اســتان بیــش از ۳۱۳ هکتار از 
منابع طبیعی گلســتان را در بــردارد، ادامه 
داد: تاکنون سه آبشــار بر اساس تفاهم نامه 
بــه شــهرداری های منطقه و یک شــرکت 
خصوصی واگذار شده اســت و تنها یکی از 

مناطق در انتظار واگذاری است.
به گزارش مهــر، مدیرکل منابع طبیعی 
اســتان گفت: دفترچه بهره برداری از منابع 
طبیعی با رعایت نکات حفاظتی و زیســت 
محیطی تدویــن و با هماهنگــی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

انجام می گیرد.
شــهردار خان ببین علت حوادث آبشــار 
شــیرآباد را بی توجهی گردشگران دانست 
و گفت: در طول مســیر دسترســی تعداد 
زیادی تابلو، بنر و پارچه نوشته برای هشدار 
و آگاهی نصب کرده ایم، و خطر شنا و سقوط 
به گردشــگران گوشزد شــده است.سعید 
اسماعیلی افزود: علی رغم این که در محدوده 
آبشــار نجات غریق مستقر است و از طریق 
ســوت و لســانی تذکر می دهیم اما برخی 
مســافران بی احتیاطی می کننــد و این بی 
احتیاطی منجر به حادثه می شود.وی گفت: 
سال گذشته حدود دو میلیون نفر از شیرآباد 
دیدن کردند که تعداد کمی از گردشگران به 

سبب بی احتیاطی دچار حادثه شده اند.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای آذربایجان شرقی:

چالش فرونشست زمین در آذربایجان شرقی

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

پسماندسوزی جرم است

افزایش ۱۰ هزار هکتاری سطح سبز مزارع نیشکر هفت تپه

طبیعت گردی های تلخ برای مسافران گلستان


